
 مسابقه کتابخوانی »سربلند« 
به پایان رسید

مسابقه کتابخوانی کتاب 
سربلند که کتاب زندگی 
ش�هید مداف�ع ح�رم 
محس�ن حججی اس�ت 
به کار خ�ود پای�ان داد.

کتاب س��ربلند که توسط 
محمدعلی جعفری به رشته 
تحری��ر درآمده و توس��ط 
انتشارات شهید کاظمی به 
چاپ رسیده است از همان 
ابتدای انتشار و به برکت نام 
بزرگ شهید محس��ن حججی و ش��هید احمد کاظمی با استقبال 
بسیار مخاطبان روبه رو شد و طی مدت کوتاهی به چاپ ۱۶ و تیراژ 
۴۰ هزار نسخه رس��ید و انتشارات ش��هید کاظمی در پاسخ به این 
استقبال عمومی مسابقه کتابخوانی کتاب »سربلند« را برگزار کرد. 
ه بنا به آمارهای رسیده از انتش��ارات شهید کاظمی تا پایان اسفند، 
مخاطبان با بیش از ۴ هزار پیامک، ۱2۰۰  نظر و دلنوشته، ۴۶ فیلم 
و ویدئو، 82۰ عکس و 38 صوت و پادکست با موضوع کتاب سربلند 
در این مسابقه شرکت کردند. قرعه کشی این پویش همزمان با ایام 
نیمه شعبان انجام شده و برگزیدگان به سفر زیارتی سوریه و زیارت 
حرم مطهر حضرت زین��ب و حضرت رقیه)س��ام الله علیها( اعزام 
خواهند شد. اس��امی برگزیدگان به زودی توسط انتشارات شهید 
 کاظمی در کانال رسمی این انتش��ارات در فضای مجازی به آدرس

 http://nashreshahidkazemi.ir/ اعام خواهد شد.

   معصومه طاهری 
دولت ه�ای ای�الات متح�ده کین�ه ورزی خود 
نس�بت به ایرانیان را به اش�کال مختلف نشان 
داده اند؛ برای مث�ال رئیس جمه�ور امریکا در 
یک اقدام ضد حقوق بشری، سپاه پاسداران را 
در فهرست گروه های تروریستی قرار داد که با 
واکنش های مختلف جهانی روبه رو شد، چندی 
قبل هم مرضیه هاش�می خبرنگار پرس تی وی  
بی دلیل زندانی و ش�کنجه ش�د... اما س�ال ها 
پیش علی تزویری یک  نابغه ایرانی در کش�ور 
امریکا تنها به دلیل تبلیغ اس�ام و محبوبیتی 
که پیدا کرده بود به همراه همسر رهیافته اش به 
شهادت رسید. از طریق انجمن اسامی شهید 
ادواردو آنیلی در گفت وگویی با دکتر حس�ین 
توکل�ی از دوس�تان وی ماجرا را جویا ش�دیم.

    
نحوه آشنایی شما با علی تزویری چگونه 

و از کجا شکل گرفت؟
سال ۱3۶5 با مدرک مهندسی کامپیوتر از طرف 
وزارت علوم به عنوان دانش��جوی اعزامی به امریکا 
رفتم. ابتدا در مقطع کارشناسی ارشد سپس دکتری 
مشغول ادامه تحصیل ش��دم. چهار ماه ابتدایی در 
دانشگاه دیویس کالیفرنیا مش��غول تکمیل زبان 
بودم و در دانشگاه  رینو نوادا پذیرفته شدم. این آغاز 
آشنایی من با علی بود؛ وقتی با تعدادی از دوستان 
ب��رای گرفتن پذیرش به دانش��گاه رین��و مراجعه 
کردیم فقط من و تعداد اندکی پذیرفته شدیم. در 
امریکا بچه ها در دانشگاه به دوستان ایرانی مراجعه 
می کردند و ما س��عی کردیم ب��ا بچه های مذهبی 
معاش��رت کنیم. در ابتدای ورود به ش��هر رینو به 
یک خانه رفتی��م که تعدادی از ب��رادران مالزیایی 
آنجا سکونت داش��تند. آنها به دس��ت علی شیعه 
شده بودند و آن  خانه را مثل مسجد به نام التقوی 
درست کرده بودند، اولین بار علی را آنجا دیدم. یادم 
است از برادران مالزیایی جعفر، ترمیذی و سه تن 
دیگر حضور داشتند. علی این برادران شافعی را به 
تش��یع دعوت کرده بود البته قبل از آن تعدادشان 
بسیار بیشتر بود که پس از فارغ التحصیل شدن به 
کشورشان برگشته بودند و من هم به آنان پیوستم. 
علی زندگی پیامبرگونه را انتخاب کرده بود و هرکس 

با او برخورد می کرد حتماً متحول می شد.
از قرار شهید علی تزویری در امریکا  کار 

و موقعیت خوبی داشت.
پیش از انقاب افراد زیادی برای تحصیل و زندگی 
به امریکا می رفتند، علی هم ب��رای تحصیل عازم 
ش��ده بود. بس��یار باهوش و نخبه بود. دانشجوی 
برجسته در رشته مهندسی برق شاخه قدرت بود 
به طوری که وقتی از شرکت برق آن ایالت قرار شد 
تعدادی دانش��جوی نخبه برای استخدام پذیرش 
شوند اولین انتخاب بود و در شرکت برق ایالت نوادا 
موقعیت بس��یار خوب اجتماعی و اقتصادی پیدا 
کرد. خود امریکایی ها هم به او غبطه می خوردند 
ولی به دلیل اشتغال س��نگین جهت هدایت افراد 
به مذهب اهل بیت مجبور شد کار در شرکت برق 
ایالت را ره��ا کند. در مقابل نصایح ش��رکت و گاه 
اعتراض آنان ادامه کار در ش��رکت را قبول نکرد و 
به یک کار پیش پا افتاده  پرداخت تا فرصت تبلیغ 
دین را داشته باشد. شاهد بودم که برای دعوت افراد 
به مذهب اهل بیت چه انرژی س��نگینی نیاز است 
بنابراین برای علی امکان پذیر نبود که در شرکت 
برق ادامه کار دهد و زندگ��ی همراه با قناعت را به 

زندگی مرفه گونه ترجیح داد.
یعنی برای خود پیش از هرچیزی مبلغ 

بودن را در اولویت قرار داده بود؟
به عنوان وظیفه این کار را می کرد. یک بار گفت در 
برهه خاصی از زندگی ام در دو راهی س��ختی بودم، 

دو راهی انتخاب زندگی مرفه امریکایی با دوستان و 
فرهنگ امریکایی و دیگری کار در مسیر هدایت افراد. 
من بین این دو انتخاب قرار داشتم. علی فطرتاً فردی 
بسیار مرتب و اهل ورزش بود. هر روز با دوچرخه دور 
دریاچه ای که  آنجا بود و محیط آن حدود ۶ کیلومتر 
سواری می کرد. به من گفت یک بار که محیط  دریاچه 
را رکاب می زدم  صدایی به من گفت علی انتخاب کن 
یا این طرفی باش یا آن طرفی. پرسیدم واقعاً صدا بود 
یا توهم  صدا؟  گفت آن قدر صدا واضح و رسا بود که 
در حال سقوط از دوچرخه بودم. پس از آن تصمیم 
گرفتم تا آنجا که می توانم اسام را یاد بگیرم و آن را به 
دیگران معرفی کنم. پس از ۱5 سال که من در ایران 
بودم و هنوز نرم افزارهای چت )گفت وگو( مانند حالا 

عمومی نشده بود، علی یک اتاق مجازی در نرم افزار 
پالتاک ایجاد کرده بود و مشغول تبلیغ اسام در این 
اتاق مجازی بود. خوب اس��ت بدانید از همین اتاق 
مجازی تعدادی به مکتب اسام ناب هدایت شدند 
که اکثراً به دیدار معلم شان نائل نشدند. من در این 
اتاق مجازی از علی پرس��یدم آیا بازه��م آن صدا را 
شنیدی؟ گفت خیر ولی با عش��ق آن صدا هنوز به 

کارم ادامه می دهم.
همسر ایشان هم ایرانی بود؟

خیر. قبل از آش��نایی ب��ا عل��ی، او امریکایی مبلغ 
مس��یحیت بود که در بانک کار می کرد و موقعیت 
خوبی هم داشت. برای تبلیغ مسیحیت با همکارانش 
به س��راغ علی می آید و پس از مباحثات فراوان به 
مکتب اهل بیت می پیوندد. پس از تشرف به اسام، 
نام خود را خدیجه گذاشت. ۱۰ سال از علی بزرگ تر 
بود. آنها دو فرزند به نام های راضیه و حسین مهدی 
دارند و در حال حاضر امور اسامی شیعیان رینو را 
حسین مهدی انجام می دهد. خدیجه وقتی حجاب 
را انتخاب کرد از کار اخراج شد. بعد هر دو در شرایط 
سخت مالی زندگی را ادامه دادند ولی دست از تبلیغ 
و اعتقاداتشان برنداشتند تا به لقای معبود رسیدند.

علی که فردی ایرانی و مسلمان بود.
مانند خیلی از ما که مسلمانیم ولی شناخت دقیقی 
از اس��ام نداریم. با ش��روع انقاب اسامی زمانی 
که فوق لیس��انس  گرفت به ایران  آم��د. پدرش از 
علمای تراز اول ایران بود که در س��ن ۱3 سالگی 
علی ف��وت می کند. به رس��م خانوادگی قرآن پدر 
را مادر به پسر بزرگ تر یعنی علی می دهد. در آن 
موقع علی زیاد مذهبی نبود ولی اگر کسی اسام 
را مسخره می کرد با تندی مقابلش می ایستاد. این 
ویژگی عجی��ب او قبل از تحولش ب��ود »غیرت به 
مکتب تشیع در منجاب زندگی مادی«.  می گفت 
قرآن پدر را به امریکا آوردم و بالای کمد گذاشتم، 
احس��اس می کردم قرآن ب��ا من ح��رف می زند،  
می گوید من  را بخوان، یاد بگی��ر و به دیگران یاد 
بده، ای��ن دوراه��ی انتخابی بود که قب��اً توضیح 
داده ش��د. علی گفت بالاخره تصمیم گرفتم قرآن 
را بخوانم و همین ش��روع  تح��ول و تغییر زندگی 
من بود. همیش��ه هدایت خود را مدیون حضرت 

حجت)عج( می دانست. به امام زمان و نایب ایشان 
امام خمینی)ره( عاقه زیادی داش��ت تا آخر عمر 
هم مقلد امام خمینی بود. قرآن زیاد می خواند و به 
عبارتی با قرآن زندگی می کرد. در دوگانگی زندگی 
مادی امریکایی و قرآن مسیر حق را انتخاب کرد و 

نهایتاً در دیار کفر به کربائیان پیوست.
خاطره ای هم از ایشان دارید؟

روزی چند نفر مبلغ مسیحیت از کلیسا نزد برادر 
علی آمده بودند ولی بحث ه��ای آنها صادقانه نبود 
و  می خواستند علی را از میدان به در کنند، علی به 
قدری با مباحث اسام و مسیحیت آشنا و مسلط بود 
که آنها نمی توانستند جوابش را بدهند برای همین 
شروع به منازعه با همدیگر کردند. او با خونسردی 
آنها را به آرامش دعوت می کرد. بسیار توانا و باهوش 
بود و می دانس��ت چطور برخورد داش��ته باش��د و 
افراد که می دیدند مش��ابه حرف ه��ای او در منابع 
مذهبی شان هس��ت، ایمان می آوردند. از صحیح 
بخاری منبع اصلی اهل س��نت نمونه می آورد که 
حضرت ختمی مرتبت فرموده اند »نس��بت من به 
علی مانند نسبت موس��ی به هارون است الا اینکه 
پس از من پیامبری نخواهد ب��ود«. برادر ترمیذی 
می گفت وقتی این مطلب را از برادر علی شنیدم که 
از صحیح بخاری نقل کرد به اهل بیت ایمان آوردم.

برادر جعفر که بود؟
یکی از شاگردان علی که نام واقعی او ذوالکفلی بود 
و نامش پس از تشرف به جعفر تغییر یافت. در نبود 
علی  نماز جماعت را به جا می آورد بچه های مالزیایی 
و ما به او اقتدا  می کردیم. جعفر دانش��جوی نخبه، 
بسیار باهوش و متعهد بود. خیلی سعی کردیم که 
بتوانیم او را برای طی مدارج اسامی به حوزه علمیه 
قم  بفرستیم ولی موفق نشدیم. اگر امکانش بود تا 
جعفر به حوزه علمیه بیاید یکی از عالمان برجسته 
شیعی در مالزی می ش��د. جعفر به فرهنگ و زبان 
مالزیایی مسلط بود و به عنوان مبلغ توانای شیعه 
می توانس��ت در مالزی بسیار مفید باشد. الحمدلله 
درحال حاضر امکان جذب افراد شایس��ته و ادامه 
تحصیل آنان در حوزه مهیاست. جعفر با دوستان 
مالزیایی مهندسی برق می خواند. او در حادثه منا 
تنها مالزیایی بود که به شهادت رس��ید. از قرار به 
همراه ایرانیان اعمال حج انجام می داده و در حادثه 

منا کنار خیل عظیم شهدای ایرانی شهید شد.
علی تزویری چطور به شهادت رسید؟

در آخرین روزهای حیات علی مرتباً زمزمه می کرد، 
مادر من با لب های تشنه و شهید به طرف شما می آیم. 
علی با حلوا مسموم و به دس��ت وهابیون وابسته به 
سفارت سعودی که چراغ سبز ترور بیولوژیکی را از 
امریکا دارند شهید شد. طبق معمول عده ای وهابی 
برای مباحثه با علی به رینو می روند و پس از مباحثه 
و مغلطه وقتی تش��خیص می دهند شنیده هایشان 
حقیقت دارد برای همین او را با حل��وای آلوده ترور 
می کنند.  این شائبه در خصوص خدیجه هم وجود 
دارد که با همان روش ترور شده باشد. هر دو دقیقاً به 
بیماری سرطان روده مبتا شدند. علی خطیبی بسیار 
توانا و اندیشمند بود. گویا از محضر عامه طباطبایی 
و امام خمینی تلمذ کرده ب��ود در هر بحث با صبر و 
آرامش از منابع بسیار دقیق و معتبر استفاده می کرد 
هیچ مطلبی را از خودش نمی گفت، همه از کتاب های 
علمای برجسته مانند عامه طباطبایی، امام خمینی، 
جوادی آملی، شهید مطهری، شهید دستغیب و... بود. 
خیلی محبوبیت داشت، موفق شده بود حدود ۴۰۰ 
نفر را در امریکا به تشیع دعوت کند همین موضوع او 
را برای آنها خطرناک کرده بود. علی مرد بزرگی بود 
که جای او پر نمی شود. خدا در قرآن هم اشاره کرده 
است که وقتی عالمی از دنیا می رود گویی قسمتی از 
زمین جدا می ش��ود. علی عالمی بود که با شهادتش 

تکه ای از زمین به آسمان عروج کرد.
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 علی ب�ا حلوا مس�موم و به دس�ت 
وهابیون وابسته به سفارت سعودی 
که چراغ س�بز ترور بیولوژیکی را از 
امریکا دارند شهید شد. عده ای وهابی 
برای مباحثه با علی به رینو می روند 
و پ�س از مباحث�ه و مغلط�ه وقتی 
تشخیص می دهند شنیده هایشان 
حقیق�ت دارد ب�رای همی�ن او را 
 ب�ا حل�وای آل�وده ت�رور می کنند

 ادبیات نامناسب 
در ترانه های کنترل نشده!

  حسن روانشید*
سایه های ش��وم سرنوش��ت آندلس را که از خود دور می کنیم 
از پنجره های ب��از و فاقد کنترل وارد می ش��وند! این تاش های 
مذبوحانه ع��اوه ب��ر بودجه و کمک ه��ای مالی ک��ه از طریق 
بیگانگان تأمین می ش��ود نیازمند حمایت های داخلی اس��ت 
که غفلت ها به صورت رای��گان در اختیار آن می گذارد و طی ۴۰ 
سال اخیر در هر فصلی تکرار می شود و بازهم اتفاق می افتد که 
هستند خاله خرس هایی معدود تا داستان دوستی های سفیهانه 
را تکرار کنند. فیلم هایی تهیه می شود که سوژه و سناریوهای آن 
اگر هم واقعیت داشته باش��ند انگشت شمار و در حداقل ممکن 
اس��ت اما با بزرگ نمایی ها و مس��اعدت همین خاله خرس های 
داخلی و شیطنت های بیگانگان راهی فستیوال هایی می شوند 
که به گونه ای همنام همین خاله ها هستند و جوایزی می گیرند 
تا بهشت را به بهانه بخواهند نه با بها تا به جهانیان اینگونه وانمود 
شود که واقعیت ها در کشور ما اینچنین است! زهی تأسف نه برای 
دشمنان که ارزش آن را ندارند بلکه برای آنهایی که نام پرافتخار 
ایرانی را یدک می کش��ند اما ق��در و قیم��ت آن را نمی دانند و 
این گونه به تاراج می سپارند! نمایش های خیابانی راه می اندازند تا 
با نام جشنواره فصل به خورد جامعه بدهند اما تنها ائمه جماعت و 
جمعه هستند که بر روی منبرها با استعانت از اسام ناب محمدی 
ندا می دهند: مراقب باشید ما همچنان هشیاریم. این هوشیاری 
نیاز همه آحاد جامعه اس��ت تا از یاد نبرن��د کام رهبری را که 
فرمودند: »آتش به اختیار« راه چاره گریز از دام آندلس اس��ت. 
امروز اگرچه بارش نعمت ها در گوشه ای از کشور مصائبی را آن هم 
بر اثر غفلت همین دوستی های خاله خرسه به همراه داشته اما 
اکثریت جامعه همچنان گوش  به  زنگ فرمان رهبری هستند تا 
اجازه ندهند ارزش هایش��ان قربانی مطامع گروهی معدود قرار 
گرفته و به نفع بیگانگان حریص مصادره شود. هنوز هم خون گرم 
هزاران نیروی انتظامی کشور که شربت شهادت را در راه ممانعت 
از ورود و ترانزیت مواد افیونی و مخدر به کش��ور نوشیده اند در 
رگ های فرزندان این آب  و خ��اک جریان دارد و اجازه نخواهند 
داد با نام هنر و در قالب ترانه زحمات ۴۰  س��اله یارانشان ملعبه 
دستان گروهی تازه از تخم س��ر درآورده قرار گیرد. کدام ارگان 
مسئولیت مستقیم صدور پروانه و مجوز شعر و ترانه هایی را دارد 
که متون آنها نشان دهنده بیدار شدن شخصی در نیمه شب بر اثر 
فشارهای عاطفی از خواب است تا به مخدرهای کدئین دار پناه 
ببرد و نیاز خود را با شنیدن ترانه ای در این  باره که او را به سویی 
دیگر تش��ویق می کند اغنا نماید؟! روند روی��ش قارچ گونه این 
ترانه ها با اشعار عجیب  و غریب تحرکی تازه و حساسیتی جدید 
برای ترغیب نوجوانان و جوانان به اعتیاد است! اگرچه کدئین ها 
از نظر علمی خواب آور نیستند بلکه مخدرهایی هستند که به طور 
موقت آرامش جسمی گریز از درد را به مصرف کننده می بخشند 
اما این ترانه که در قالب نام خود به راحتی انتشار می یابد آمادگی 
دارد ک��ه گروه هایی را به امتحان کدئین ها تش��ویق کند!  کاش 
حداقل ب��رای تبلیغات روی بس��ته این اثر مخ��رب نوجوانان و 
جوانان را ترغیب به شنیدن آن نمی کردند. چه ارگانی مسئول 
کنترل این تبلیغات بی  در و دروازه است که همچون مواد مخدر 
به راحتی در دسترس همگان قرار دارد؟! حمید هیراد کیست که 
با خواندن ترانه این آهنگ در افکار حساس و شکننده نوجوانان 
و جوانان رخنه کرده و اختال ایجاد می کند؟ ش��اعر این ترانه 
کیست و چه مقامی به این سروده ها مجوز اجرا می دهد تا روی 
آهنگ گذاشته شوند؟ اگرچه کاوه آفاق نیز با خواندن ترانه ای در 
این زمینه به بازخوردهای آن دامن می زند! به نظر می رسد بعضی 
از مسئولان مربوطه در این حوزه با بی توجهی مطلق و حتی به 
دلیل فقدان سواد رسانه ای راه را برای ایجاد انحراف فرهنگی و 

انحطاط نسل ها هموار می کنند!
*روزنامه نگار پیشکسوت                                   

ابوالقاسم طالبی در گفت وگو با »جوان« مطرح کرد

 نگرش جدید به مخاطب  
سینما را متحول می کند

   حسین برکتی
ابوالقاس��م طالبی، کارگردان سینما، درباره س��ینمای انقاب و 
تحولات پیش روی آن گفت: س��ینمای ایران با فراز و فرودهایی 
مواجه بوده اس��ت. هرگاه کارگردانان یا نویس��ندگان به س��راغ 
سوژه های ناب با نگرش جدید رفتند یا توانستند با بهره گیری از 
فناوری های مدرتن و تکنیک های جلوه های ویژه در مسیر تبیین 
س��ینما و نظر مخاطب اثر موفقی خلق کنند، توجهات به سینما 

جلب شد و این ها همه مقدمات یک تحول بزرگ است.
ابوالقاس��م طالبی، کارگردان سینما، درباره س��ینمای انقاب و 
آینده پیش روی آن در ۴۰  س��الگی انقاب گفت: بعد از انقاب 
ما با پدیده ای مواجه شدیم که به عنوان یک هنر مصادیق زیادی 
به عنوان نمونه مشابه نداشتیم. ما می دانستیم که باید برای چه 
هدفی فیلم بسازیم اما اینکه چگونه دس��ت به کار بشویم، از چه 
روشی بتوانیم مخاطب را راضی کنیم و در عین حفظ همه اصول 
آرمان های انقاب را هم به تصویر بکشیم، کار بسیار دشواری بود. 
با وقوع جنگ تحمیلی با مسئله س��هل و ممتنعی مواجه شدیم 
که توانس��ت در ابتدا ش��اخص های جدیدی را به م��ا ارائه دهد. 
امروز مخاطب مانند گذشته یک مخاطب منفعل نیست و عماً 
تعیین کننده سرنوشت یک کار، ش��یوه کارها و موضوعات است. 
اینکه کس��ی بگوید مخاطبان تمایلی به دی��دن فیلم های دفاع 
مقدس یا انقاب اسامی ندارند موضوعی رد شده است. مخاطب 
همیش��ه از اثر هنری خوب اس��تقبال می کند، همیشه از دیدن 
یک فیلم خوب لذت می برد و امروز به عن��وان یکی از آیتم های 

تعیین کننده می تواند موفقیت فیلم را نیز تضمین کند.
وی ادامه داد: زمانی که یک فیلم بین حرفه ای به س��ینما می رود 
در شبکه های اجتماعی نظرش را به اشتراک می گذارد و سپس 
مخاطبان او که امروز از هزار نفر نیز بیش��تر است به شکل شبکه 
دومینووار دست به تبلیغ مثبت با منفی از فیلم می زنند. حال اگر 
این اثر جذاب باش��د، مطمئناً فارغ از موضوع مخاطبان را جذب 
می کند اما متأسفانه برخی حواشی یا موضوعات فرعی بر روند فیلم 
و استقبال از آن اثر می گذارد و از همین رو جریانات مختلف سعی 

می کنند که وارد میدان شده یک فیلم را دچار خدشه کنند.
این کارگردان درباره ژانر دفاع مقدس و انقاب اسامی نیز گفت: 
امروزه جشنواره های مختلف در کشور برگزار می شوند که رسالت  
اکثر آنه��ا همین پرداخت ژان��ر دفاع مق��دس، مقاومت، انقاب 
اسامی و گفتمان جمهوری اسامی اس��ت. شما جشنواره هاي 
عمار، مقاومت، فیلم کوتاه حتی جش��نواره فیلم فجر را که نگاه 
کنید می بینید که خود فیلمس��ازان جوان هم به سمتی گرایش 
پیدا کرده اند که تکنیک خوب را در جهت موضوع به کار می گیرند. 
از همین رو باید گفت به ش��رایط باثبات نزدیک شده ایم و تقریباً 
می دانیم دنبال چه هستیم. درست است که در مسیر این پیشرفت 
دشواری ها، دشمنی ها و موضوعات بسیاری وجود دارد که مانع 
تسریع حرکت می ش��ود اما در عین حال در ۴۰  س��الگی به ژانر 
مشخصی در حال نزدیک شدن هستیم. سینمای ایران با فراز و 
فرودهایی مواجه بوده است. هرگاه کارگردانان یا نویسندگان سراغ 
سوژه های ناب با نگرش جدید رفتند یا توانستند با بهره گیری از 
فناوری های مدرن و تکنیک های جلوه های ویژه در مسیر تبیین 
س��ینما و نظر مخاطب اثر موفقی خلق کنند، توجهات به سینما 

جلب شد و این ها همه مقدمات یک تحول بزرگ است.
طالبی با بیان اینکه س��ینمای انقاب تعالی اخاق و ارزش های 
والای انسانی است، نیز گفت: انقاب اسامی انقاب بیدار کردن 
ضمیرهای خاموش و حمایت از مظلومان بوده و هست. سینمای 
انقاب هم باید متأثر از آرمان های انقاب در جهت تصویر کردن 
و ثبت کردن همین اصول حرکت کند. از همین رو باید مصادیق 
آن را بعد از ۴۰ سال جدا کنیم و سعی کنیم سینمای غربال شده 
را که هر کدام منبعث از نکات مثبت دوره های مختلف اس��ت به 
شکل کاربردی در اختیاری نسل بعدی قرار دهیم. مطمئناً اتفاقات 

خوبی در مسیر این انتقال تجربه رقم خواهد خورد.

دبی�ر ش�وراي مش�ورتي هنره�اي نمایش�ي 
گفت: در تمام س�ال هاي پیش و پس از انقاب 
اس�امي، بهره گی�ري از بازیگ�ران ت�ازه کار و 
هنرجو در نقش هاي کوچ�ک و مکمل در کنار 
بازیگران حرفه اي مرس�وم بود اما اجراي تئاتر 
هنرجویي پدیده اي تازه در تئاتر ایران اس�ت. 
مجید گیاهچي، دبیر ش��وراي مشورتي هنرهاي 
نمایش��ي در گفت وگو با ف��ارس درب��اره حضور 
هنرجوی��ان در تئات��ر عن��وان ک��رد: ای��ن روزها 
با گس��ترش تماش��اخانه هاي خصوصي و تغییر 
مناس��بات تولید تئاتر که فرصت ه��ا و تهدیدات 
متعددي ایجاد کرده است، مجالي هم پیش آمده 
تا کارهاي هنرجویان در پای��ان هر دوره  آموزش، 
فرصت و مجال محک خوردن را به ش��کل نسبتاً 
حرفه اي پیدا کند.  دبیر شوراي مشورتي هنرهاي 
نمایش��ي در ادامه افزود: پیش تر گاهي و به  ندرت 
فرصت اجراهایي مح��دود و خارج از مناس��بات 
اجراي حرفه اي تئاتر )بدون تبلیغات، فروش بلیت، 
به کارگیري تجهیزات و امکان��ات و عوامل فني و 
هنري و...، در سالن هاي غیرحرفه اي محات( به 

کارهاي هنرجویان اختصاص مي یافت. 
وي با بیان اینکه اطمینان ندارد اما تصور مي کند 
نخستین کسي که در سال هاي اخیر چنین موضوع 
و ریس��کي را تجربه کرده اس��ت، مدرس باسابقه  

تئاتر، میکائیل شهرس��تاني بود، اف��زود: اخیراً به 
تماشاي نمایش »ش��هرت« نخستین کار شهروز 
دل افکار در مق��ام کارگردان و نخس��تین تجربه 
حضور هنرجویانش روي صحنه نشستم. البته در 
تمام س��ال هاي پیش و پس از انقاب، بهره گیري 
از عاقه مندان و بازیگران ت��ازه کار و هنرجویان و 
دانشجویان جوان در نقش هاي کوچک و مکمل و 
گاه حتي بزرگ و اصلي، در کنار استفاده از بازیگران 

حرفه اي، مرسوم بوده و هست. 

گیاهچي همچنین اظهار داشت: اجراي تئاترهاي 
دانشجویي یا دانش��گاهي که تمام ش��اکله  گروه 
بازیگ��ران را دانش��جویان تش��کیل مي داده اند، 
به خصوص در س��الن هایي چون ت��الار مولوي که 
از اس��اس براي چنین تجربیاتي ایجاد شد، وجود 
داش��ته و مسبوق به س��ابقه است. ش��اید یکي از 
مهم ترین نمونه هاي موفق این نوع اجراها، نمایش 
آنتیگ��ون به کارگرداني علي رفیعي باش��د که در 
سال ۱35۴، با دانشجویان دانشگاه تهران بر صحنه 

رفت و تعدادي از دانش��جویاني که در آن نمایش 
ایفاي نق��ش کردند، همچون رض��ا کیانیان، تانیا 
جوهري، شها میربختیار، مهدي میامي و... بعدها 

از بازیگران شاخص تئاتر و تصویر شدند. 
وي اظهار داشت: به جز اس��تفاده از دانشجویان، 
به کارگی��ري هنرجویاني ک��ه به هر ح��ال دوره  
کوتاه تري را براي آموزش ه��اي عملي و نه عموماً 
نظري گذرانده اند در نقش ه��اي اصلي نمایش ها 
و س��پردن تمامي نقش ها، تنها به آن��ان و اجراي 
نمایشي در چارچوب مناسبات حرفه اي، با تبلیغات 
و ف��روش بلی��ت و... در پایان یک دوره  آموزش��ي 
تازگي دارد.  گیاهچ��ي در این ب��اره توضیح داد: 
البته لازم است در همین آغاز به آن توجهي بسیار 
جدي و با وسواسي مضاعف انجام شود، چراکه در 
عین فرصتي که با معرفي چهره ه��اي تازه ایجاد 
مي کن��د، در ص��ورت اکتفا کردن ب��ه همین یک 
دلیل براي نمایش عمومي و برخ��وردار نبودن از 
کیفیات مناس��ب چون هر نمایش دیگري امکان 
ایجاد بي اعتم��ادي، یأس، تردی��د و نهایتاً تقلیل 
تماش��اگران تئاتر در مواجهه با نمایش هاي فاقد 
کیفیت، به عنوان یک تهدید جدي همیشه وجود 
دارد که عوامل رشد و کاهش تماش��اگران تئاتر، 
مي تواند موضوعي اس��تراتژیک ب��راي این هنر و 

هنرمندانش قلمداد شود. 

اجراي تئاتر هنرجويي پديده اي تازه در ايران است
دبیر شوراي مشورتي هنرهاي نمایشي:

هرکس با اين  ايرانی برخورد داشت متحول می شد
گفت وگوی »جوان« با یکی از نزدیکان نابغه ایرانی که با چراغ سبز امریکا به دست سعودی ها ترور شد

 نجفی: آسیب های جامعه 
به دلیل عمل نکردن به قرآن است

بازیگر س�ینما و تلویزی�ون با اش�اره به اینکه همه مش�کات و 
آسیب های جامعه به دلیل عمل نکردن به قرآن است، گفت: هر بار که 
قرآن می خوانم دچار آرامش خاصی می شوم که قابل توصیف نیست.
احمد نجفی بازیگر س��ینما و تلویزیون در گفت و گو با خبرنگار 
مس��ابقات بین المللی قرآن خبرگزاری فارس با اش��اره به اینکه 
خواندن قرآن کریم باعث نشاط روح و روان انسان می شود، گفت: 
کسانی که با قرآن کریم ارتباط دارند و در طول زندگی شان، مدام 
به این کتاب الهی مراجعه می کنند، دارای آرامش روانی و نشاط 
خاصی هستند و یقیناً توجه به معانی و مفاهیم قرآن کریم، برای 
این دسته از انسان ها، جذاب است و خودم شخصاً هر بار که قرآن 
می خوانم، دچار آرامش خاصی می شوم که قابل توصیف نیست. 
وی ادامه داد: هر جامعه ای که عمل به مفاهیم قرآن کریم را در 
دس��تور کار خودش داشته باش��د، ضرر نمی کند و یقین داشته 
باش��ید اکثر مش��کات اجتماعی و آس��یب هایی که در جامعه 
مشاهده می کنیم، به دلیل عمل نکردن به مفاهیم قرآنی است و 
به همین دلیل، باید از هر گون��ه اقدامی در جهت ترویج فرهنگ 
قرآنی در جامعه حمایت کرد، چرا که ای��ن فرهنگ باعث بیمه 
شدن کشورمان می شود و باعث رش��د جوانان کارآمد و صالحی 
می شود که می توانند به آبادانی و پیشرفت کشورمان کمک کنند. 
جامعه مأنوس با قرآن کاهش طاق و افزای��ش ازدواج، کاهش 
جرم و جنایت و افزایش رضایت عمومی را به دنبال دارد. نجفی 
با بیان اینکه قرآن کریم کاربرد زیادی در جامعه دارد، افزود: در 
جامعه مأنوس با قرآن، شاهد کاهش جرایم هستیم و همه تاش 
می کنند با همکاری و همدلی، باعث رشد و توسعه کشور شوند و 
در این جامعه، شاهد کاهش طاق و افزایش ازدواج، کاهش جرم 
و جنایت، افزایش رضایت عمومی، بالا رفتن بهداشت عمومی و 

فردی، کمرنگ شدن آسیب های اجتماعی و... هستیم.


